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WPROWADZENIE: AKT MIŁOŚCI CZY PROFANACJA ŚWIĄTYNI BOGA?
Żyjemy w świecie, w którym medycyna osiągnęła zdumiewające postępy. Jednym z tych
osiągnięć jest możliwość przedłużenia lub poprawy ludzkiego życia poprzez
przeszczepianie organów. Ale jako katolicy musimy zadać sobie zasadnicze pytanie: Czy
moralnie dozwolone jest oddanie własnych organów? Co mówi Kościół? Czy ciało nie jest
świątynią Ducha Świętego, której nie należy naruszać nawet po śmierci?

Te pytania nie są trywialne. Dotykamy tutaj głębokich wymiarów naszej wiary: szacunku dla
życia, godności ciała, nadziei na zmartwychwstanie i przede wszystkim miłości bliźniego.

Ten artykuł jest duchowym, teologicznym i duszpasterskim przewodnikiem, który pomoże ci
jasno i wiernie wobec tradycyjnego nauczania katolickiego zrozumieć, co oznacza dawstwo
organów, w jakich warunkach jest to moralnie dozwolone i jak przeżywać tę rzeczywistość w
świetle Ewangelii. Bo w końcu wiara oświeca również decyzje medyczne.

I. KATOLICKA WIZJA CIAŁA LUDZKIEGO: NIE NACZYNIE, ALE
ŚWIĄTYNIA
Zanim porozmawiamy o dawstwie, musimy zrozumieć, czym jest ciało ludzkie w
chrześcijańskiej wizji.

1. Ciało i dusza: święta jedność

Chrześcijaństwo nie postrzega ciała jako prostego „pojazdu dla duszy”. Dla nas człowiek jest
substancjalną jednością ciała i duszy. To oznacza, że ciało ma wewnętrzną godność,
od poczęcia aż do naturalnej śmierci.

Święty Paweł pisze:

„Czyż nie wiecie, że ciało wasze jest świątynią Ducha Świętego,
który w was jest i którego macie od Boga? […] Chwalcie więc Boga
w ciele waszym!”
(1 Kor 6,19–20)
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Zmartwychwstanie Chrystusa potwierdza tę godność. Ciało nie jest „odrzucane” jak skorupa.
Zmartwychwstały Chrystus zachowuje swoje ciało – uwielbione. I my również
zmartwychwstaniemy w ciele.

2. Ciało jako dar

Bóg dał nam ciało nie tylko dla nas samych, ale by kochać i służyć. Dlatego
ofiarowanie własnych organów, nawet po śmierci, może być najwyższym aktem
chrześcijańskiej miłości, pod warunkiem, że pewne zasady są przestrzegane.

II. HISTORIA I NAUCZANIE: CO MÓWI KOŚCIÓŁ O DAWSTWIE
ORGANÓW?

1. Praktyka niedawna

Praktyka przeszczepiania organów rozwinęła się w XX wieku, szczególnie od lat 50. To
wywołało nowe pytania etyczne i teologiczne. Kościół odpowiedział jasno.

2. Nauczanie Magisterium

Papież Pius XII, w latach 50., oświadczył, że pobieranie organów od zmarłych nie jest
niemoralne, pod warunkiem, że istnieje zgoda i szacunek dla ciała.
Święty Jan Paweł II, w 2000 roku, powiedział przed Międzynarodowym Towarzystwem
Transplantacyjnym: „Dawstwo organów jest świadectwem miłości, która przekracza
śmierć. To szlachetny i zasługujący na uznanie gest.”
Katechizm Kościoła Katolickiego (nr 2296) stwierdza: „Dawstwo organów po
śmierci jest szlachetnym i zasługującym na uznanie aktem i powinno być zachęcane
jako przejaw wielkodusznej solidarności, jeśli jest moralnie akceptowalne.”

Podsumowując: tak, Kościół aprobuje dawstwo organów. Ale nakłada jasne warunki
moralne.
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III. KRYTERIA MORALNE DLA DOZWOLONEGO DAWSTWA
Tutaj wchodzi w grę teologia moralna i roztropność duszpasterska. Nie wszystko, co jest
technicznie możliwe, jest moralnie dozwolone.

A. Szacunek dla dawcy

Musi istnieć wolna i świadoma zgoda.1.
Nie jest dozwolone pobieranie organów bez wyraźnej zgody dawcy (lub rodziny, jeśli
już nie żyje).
Dawca musi być naprawdę martwy.2.
To jest kluczowe. Kościół odrzuca wszelkie formy ukrytej eutanazji. Organy mogą
być pobierane tylko wtedy, gdy śmierć jest pewna. Kryterium „śmierci mózgowej”
jest dyskutowane i powinno być stosowane z najwyższą moralną ostrożnością.
Nigdy nie można wywoływać śmierci w celu uzyskania organów.3.
Jest absolutnie niedozwolone indukowanie śmierci pacjenta (noworodka,
niepełnosprawnego, w śpiączce) w celu pobrania jego organów. Cel nigdy nie
usprawiedliwia środków.

B. Szacunek dla biorcy

Zakazana jest komercjalizacja organów.1.
Kupowanie lub sprzedawanie organów jest poważnie niemoralne. Ciało ludzkie nie
jest towarem.
Unikać wszelkiej dyskryminacji.2.
Dystrybucja organów nie może podlegać kryteriom ideologicznym, politycznym czy
ekonomicznym. Powinna być sprawiedliwa, równa i szanująca godność ludzką.

IV. PRAKTYCZNY PRZEWODNIK: CO KATOLIK MOŻE ZROBIĆ
DZIŚ?

1. Informować się i kształtować sumienie

Wielu podpisuje kartę dawcy nie wiedząc, co to oznacza. Trzeba czytać, pytać, szukać
formacji w wiarygodnych katolickich źródłach.
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Skonsultuj się ze swoim proboszczem, katolickim lekarzem lub dokumentami takimi jak:

Evangelium Vitae (Jan Paweł II)
Przemówienie do Towarzystwa Transplantacyjnego (29 sierpnia 2000)
Katechizm Kościoła Katolickiego (nr 2292–2296)

2. Wyraźnie wyrazić swoją wolę

Jeśli chcesz oddać swoje organy, wyraź to jasno za życia, z konkretnymi warunkami. Na
przykład:

„Oddam moje organy tylko, jeśli śmierć zostanie potwierdzona z biologiczną
pewnością.”
„Proszę o poszanowanie mojej katolickiej wiary.”
„Odrzucam wszelką formę komercjalizacji lub nieterapeutycznego wykorzystania moich
organów.”

3. Modlić się i ofiarować swoje ciało jako narzędzie miłości

Dawstwo organów, przeżywane w wierze, może stać się mistycznym aktem. Możesz modlić
się w ten sposób:

„Panie Jezu, który oddałeś swoje Ciało z miłości,
również Tobie ofiaruję moje,
aby w życiu i śmierci
było narzędziem Twojego miłosierdzia.”

V. CZĘSTO ZADAWANE PYTANIA: JASNE ODPOWIEDZI

Czy Kościół pozwala na dawstwo za życia?

Tak, pod warunkiem, że nie naraża to poważnie zdrowia dawcy (jak w przypadku
dawstwa nerki lub szpiku kostnego).
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A jeśli mam wątpliwości co do „śmierci mózgowej”?

Bądź ostrożny. Możesz uzależnić zgodę od absolutnej pewności śmierci. Nikt nie jest
zobowiązany do dawstwa, jeśli ma poważne wątpliwości moralne.

Czy grzechem jest niechęć do dawstwa?

Nie. Kościół zachęca i rekomenduje, ale nie nakazuje. To akt miłości, nie nakaz.

VI. ŚWIADECTWA ŚWIĘTOŚCI I NADZIEI
Chociaż nie mamy kanonizowanych świętych, którzy oddali swoje organy, mamy świadków
wartości ciała ofiarowanego z miłości. Na przykład:

Święty Maksymilian Kolbe, który ofiarował swoje ciało w Auschwitz za innego człowieka.

Święta Gianna Beretta Molla, lekarka, która oddała swoje życie za swoje nienarodzone
dziecko.

Oboje zrozumieli, że ciało w rękach Boga może stać się narzędziem zbawienia.

ZAKOŃCZENIE: TWOJE CIAŁO UWIELBI BOGA, ZA ŻYCIA I PO
ŚMIERCI
Dawstwo organów nie jest wyłącznie kwestią medyczną. To głęboko duchowy akt.
Most między wiarą a życiem. Sposób na „oddanie życia za przyjaciół”, jak nauczył nas Jezus.

Ale musi być dokonany z rozeznaniem, z szacunkiem, z miłością i w posłuszeństwie
prawdzie.

Słowami Chrystusa:

„Nikt nie ma większej miłości od tej, gdy ktoś życie swoje oddaje za
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przyjaciół swoich.”
(J 15,13)

Jeśli uczynisz to z wiarą, twoje ciało – nawet po śmierci – będzie dalej kochać.
A to — właśnie to — jest udziałem w misterium Zmartwychwstania.


